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El president de la Genera-
litat, Pere Aragonès, va ar-
ribar a primera hora de la
tarda d’ahir a l’acte inau-
gural de les jornades del
Cercle d’Economia, amb la
sensació que un brogit in-
còmode sobrevolava un
auditori –l’Hotel W de
Barcelona– farcit d’em-
presaris i personalitats il-
lustres. El dia abans, di-
marts, tant ell mateix com
el govern que tutela s’ha-
vien ficat en un embolic si-
deral al voltant de quina
havia de ser la representa-
ció de la Generalitat en els
actes d’aquesta trobada
–essencialment el sopar
d’ahir– on també va assis-
tir el rei Felip VI. Després
d’almenys quatre rectifi-
cacions en una mateixa
jornada, que indiquen so-
bretot que dins el govern
català no hi ha ara mateix
un criteri del tot clar i nítid
sobre la seva relació insti-
tucional i protocol·lària
amb la Corona, Aragonès
es va trobar, doncs, amb
un conat d’incendi que va
entomar aplicant una es-
tratègia de manual: no
atiar més el foc, evitar tota
referència que pogués in-
jectar més benzina a la po-
lèmica sobre el rei en un
sentit o un altre, i bastir el
seu discurs sobre fona-
ments menys pantanosos
sense renunciar, això sí, a
llançar alguns missatges
amb notòria càrrega polí-
tica.

Aragonès sabia bé qui
tenia al davant ahir i, per
això, bona part de la seva
intervenció va girar a l’en-
torn de qüestions d’àmbit
econòmic. I, sobre això, es
va guanyar un primer titu-
lar quan va reclamar el
traspàs a la Generalitat
del port de Barcelona, l’ae-
roport del Prat i el Consor-
ci de la Zona Franca, una
aspiració, però, que no
sorgeix ara. “Necessitem
que aquelles infraestruc-
tures clau, el nostre mas-
caró de proa de la competi-
tivitat econòmica del nos-
tre país, es gestionin des

del territori”, va recalcar
el president, que també va
jutjar “imprescindible cor-
regir el dèficit fiscal” del
país i que, en el torn de pre-
guntes, tampoc va voler
trepitjar cap ull de poll res-
pecte a com s’ha de resol-
dre el nus de l’ampliació de
l’aeroport del Prat. “Que-
da tota una feina al davant
en una taula tècnica i la de-
cisió final no serà del go-
vern, sinó que ha de pro-
nunciar-se el Ministeri de
Transició Ecològica i, fi-
nalment, la Comissió Eu-

ropea”, va recordar.
Quan va ser el torn es-

trictament de la política,
la taula de diàleg va ser la
qüestió que va acaparar
més atenció. Aragonès va
insistir que ha de ser el go-
vern espanyol qui mogui
fitxa i faci una proposta
que fins ara no ha fet.
“L’Estat ha de presentar la
seva proposta i, a partir
d’aquí, debatre. Aquest
procés serà extremament
complicat, requerirà pas-
sos endavant. Hem de ser
molt clars: les distàncies

hi són, però de la mateixa
manera que existeixen de
partida hi ha d’haver una
voluntat d’esforç i de ges-
tionar de manera diferent
el conflicte polític”, va ma-
nifestar el cap de govern,
que també va subratllar
que, en cas que s’arribi a
un acord amb Madrid,
aquest posteriorment
haurà de ser “ratificat” per
la ciutadania. De cara a
aquesta negociació que
s’albira, el president cata-
là va assenyalar que un
bon punt per iniciar-la se-

ria la Declaració de Pedral-
bes que van signar Pedro
Sánchez i Quim Torra du-
rant la cimera que van
mantenir el desembre del
2018. Entre altres coses,
aquell document reconei-
xia que la naturalesa del
conflicte català és política
–anteriorment, des de La
Moncloa es parlava que
era de “convivència”– i
que, com a tal, s’ha de ca-
nalitzar a través del diàleg
entre les parts.

En el seu torn de parau-
la, el president del Cercle

d’Economia, Javier Faus,
va entrar de ple en el debat
polític del moment, qües-
tió que no sempre és nor-
ma entre l’alt empresa-
riat, i més en els termes
que ho va fer ell, defensant
obertament i sense em-
buts els indults per als pre-
sos polítics. “Qualsevol
mesura emparada pel nos-
tre ordenament jurídic
que fomenti aquesta opor-
tunitat de concòrdia, i els
indults ho són, tindrà el
suport del Cercle”, va co-
mentar Faus. Igualment,
també va apostar per un
model d’Estat “menys ra-
dial, una Espanya més ale-
manya que francesa” on
“es reparteixin millor els
beneficis de la centralitat i
les regions es puguin des-
envolupar plenament”.

Els equilibris que ha fet
el govern català en les dar-
reres hores en relació amb
la presència del rei —que
va arribar al Vela poc

abans de quarts de vuit del
vespre– van quedar pa-
tents ahir. Així, amb el
mateix Aragonès van co-
incidir en la recepció ofi-
cial que el Cercle d’Econo-
mia va organitzar amb
empresaris coreans que
assisteixen a la cita, però
en canvi el president va
evitar rebre’l, així com la
fotografia de tots dos com-
partint menú en el sopar
oficial d’inauguració, on sí
que va assistir la conselle-
ra de la Presidència, Laura
Vilagrà.

I mentre les autoritats i
convidats feien la seva,
l’Assemblea Nacional Ca-
talana (ANC) feia una ac-
ció de protesta a la plaça
del Mar de la Barceloneta,
fortificada policialment
durant bona part del dia,
per la presència de Felip
VI. Un centenar de partici-
pants van cremar una
gran foto de Felip VI de cap
per avall amb la frase Ni
rei ni corona. ■

Aragonès fuig del soroll del
rei i insta l’Estat a moure’s
a El president obre les jornades del Cercle d’Economia situant la Declaració de Pedralbes com a
punt de partida del diàleg amb Sánchez a La cúpula de l’empresariat avala la concessió dels indults

Francesc Espiga
BARCELONA

Javier Faus i Pere Aragonès ahir en les jornades del Cercle. A sota, la protesta de l’ANC contra la visita del rei ■ ACN / J. LOSADA

“El diàleg serà un
procés extremament
complicat, i requerirà
passos endavant”
Pere Aragonès
PRESIDENT DE LA GENERALITAT
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“Tot el que fomenti
una oportunitat de
concòrdia, i els indults
ho són, tindrà el
suport del Cercle”
Javier Faus
PRESIDENT DEL CERCLE D’ECONOMIA
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Confiança en el futur. Els
presidents de grans com-
panyies espanyoles com
ara Banc Santander, Tele-
fónica i Inditex, que ahir
van participar en la sessió
El món post-Covid des de
la perspectiva empresa-
rial, de la XXXVI Reunió
del Cercle d’Economia,
van augurar que l’econo-
mia de l’Estat creixerà
més del previst en els pro-
pers trimestres, per sobre
del 6%, i que podria arribar
al 8 o 9%, encara que un
dels principals riscos serà
la inflació.

La presidenta executiva
del Banc Santander, Ana
Botín; el president de Tele-
fónica, José María Álva-
rez-Pallete, i el d’Inditex,
Pablo Isla, en una xerrada
conduïda pel vicepresi-
dent del Cercle d’Econo-
mia, Marc Puig, van augu-
rar ahir millors perspecti-

ves que les que es diuen,
i van remarcar que l’arri-
bada de la pandèmia ha
accelerat tendències que
ja estaven en les empreses,
com ara l’important im-
puls del negoci en línia
i l’aposta per la sostenibi-
litat. Tots tres van afirmar
que les vendes per internet
han vingut per quedar-se
i que cal avançar en la in-
tegració del món físic i di-
gital.

Gràcies, Next Generation
Els directius d’aquestes
tres empreses, que repre-
senten el 25% de capitalit-
zació borsària de l’Íbex,
consideren que els fons eu-
ropeus Next Generation
són una “oportunitat im-
portant” per impulsar
l’economia, encara que Is-
la, d’Inditex, va advertir
del risc de caure en l’“auto-
complaença” i que “ens fa-
ci no abordar les reformes
que necessitem per fer la
nostra economia més

competitiva”. En aquest
sentit, Álvarez-Pallete va
fer una crida a sentir-se
“orgullosos” per la reacció

de la Unió Europea a la cri-
si, especialment per
aquests fons Next Genera-
tion, i va assegurar que “la

clau és saber aprofitar”
aquesta oportunitat mit-
jançant una bona col·labo-
ració publicoprivada i

transparència en la gestió
dels recursos.

Ana Botín, que va desta-
car que la recuperació serà
molt diferent segons els
països i que el principal
risc és la inflació, va asse-
gurar que el que tenim ara
és “una acceleració expo-
nencial del que veníem ve-
ient”. Segons Botín, els
plans de fa cinc anys ana-
ven en aquesta direcció, a
fer empreses responsables
amb l’objectiu d’ajudar a
solucionar reptes globals
com el canvi climàtic i la
immersió financera o el
canvi digital. En aquest
punt, Pablo Isla, president
executiu d’Inditex, va des-
tacar la transformació es-
tratègica d’Inditex durant
la pandèmia, malgrat que
l’empresa el mes d’abril de
l’any passat tenia el 95%
de les botigues a tot el món
tancades.

El trumfo dels estalvis
El president executiu de
Telefónica, José María Ál-
varez-Pallete, per la seva
banda, va mantenir que
“probablement les estima-
cions (de creixement)
quedaran curtes”, i va des-
tacar un “efecte impor-
tant” a tenir en compte:
“l’estalvi acumulat durant
els mesos de pandèmia”.
Malgrat tot, la Covid-19
haurà suposat una frena-
da de dos anys al creixe-
ment econòmic.

El mateix directiu va de-
manar modernitzar un
“sistema regulador anco-
rat en el segle passat” per-
què totes les empreses pu-
guin “competir en igualtat
d’oportunitats”, cosa que
“no passa avui dia”, aspec-
te que Ana Botín va corro-
borar. La presidenta del
Banc Santander va consi-
derar indispensable fer re-
formes estructurals, com
una reforma fiscal perquè
“paguin tots els que han de
pagar”, en referència a les
plataformes d’internet.

Durant la ponència El
món post-Covid des de la
perspectiva empresarial,
els directius van parlar del
problema que suposa per a
Espanya la dimensió de les
empreses i van apostar per
una “regulació” que per-
meti tenir empreses més
grans. Sobre el paper de la
dona en l’empresa, Isla va
dir que, a Inditex, la bretxa
salarial és positiva a favor
de la dona, i Botín va apos-
tar per fer que el permís de
paternitat sigui obligatori
a tot el món perquè les do-
nes no paguin l’“impost a la
maternitat” i hi hagi igual-
tat entre els directius. ■

Redacció
BARCELONA

Els grans de l’Íbex preveuen
un creixement de fins al 9%
a Responsables del Banc Santander, Telefónica i Inditex veuen millors perspectives en una trobada
al Cercle d’Economia a Aposten per aprofitar l’oportunitat dels fons europeus Next Generation

Ana Botín, José María Álvarez-Pallete i Pablo Isla, en un diàleg moderat pel vicepresident del Cercle d’Economia, Marc Puig ■ QUIQUE GARCÍA/EFE

“La clau dels fons
europeus és aprofitar
l’oportunitat amb una
bona col·laboració
publicoprivada”
José María Álvarez-Pallete
PRESIDENT DE TELEFÓNICA

“Inditex ha fet una
transformació
estratègica tot i tenir
el 95% de botigues
tancades”
Pablo Isla
PRESIDENT D’INDITEX

“Cal un permís de
paternitat obligatori
perquè les dones no
paguin l’impost a la
maternitat”
Ana Botín
PRESIDENTA DEL BANC SANTANDER

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

La Comisión Nacional del
Mercado de la Competencia
(CNMC) ha obert un expe-
dient sancionador contra el
Banc Santander, CaixaBank i
Bankia i el Sabadell, per pos-
sibles pràctiques restrictives
de la competència en la con-
cessió dels avals de l’ICO per
fer front a la pandèmia. El Mi-

nisteri d’Afers Econòmics va
habilitar aquests avals el
2020 per facilitar que empre-
ses i autònoms continuessin
tenint accés al crèdit i tin-
guessin liquiditat davant la
crisi de la Covid-19. Els bancs
es van encarregar de canalit-
zar els avals i van contribuir al
fet que s’aprovessin més d’un

milió d’operacions. No obs-
tant, la CNMC investiga si
aquests bancs van exigir la
contractació de diferents
productes com a condició per
concedir els crèdits ICO i si
aquests crèdits es van usar
com a mecanisme per rees-
tructurar deutes financers
que existien amb anterioritat.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Possible mala praxi de quatre bancs en donar crèdits ICO



La coincidència del govern
català amb el rei Felip VI
en actes oficials i la polèmi-
ca ampliació de l’aeroport
del Prat que vol Aena van
aflorar en el ple d’ahir com
les patates calentes que ha
d’entomar l’executiu cata-
là d’immediat en aquest
inici de legislatura. La CUP
va advertir ahir Aragonès
que considerarà incompa-
tible amb “trencar amb el
règim” l’assistència als ac-
tes que les pròximes set-
manes presidirà a Catalu-
nya el monarca.

El diputat Carles Riera
preguntava retòricament
al president català “què hi
feia a Fomento del Traba-
jo” amb el comte de Godó i
Pedro Sánchez, i l’adver-
tia, passada la tragèdia del
suïcidi d’un home vulnera-
ble a punt de ser desnonat,
que “governar per a la ma-
joria vol dir garantir el dret
de l’habitatge a tothom”.

Aragonès deixava clar
en la rèplica que l’executiu
defensarà davant de tots
els fòrums el seu compro-
mís amb els drets socials,
l’amnistia i l’autodetermi-
nació, i que anirà “fins i tot
a aquells amb què estem
als antípodes” per defen-
sar el seu projecte. La res-
posta no va agradar a Rie-
ra, que va advertir el presi-
dent que la CUP no consi-
dera compatible “defensar
la classe treballadora i con-

graciar-se” amb la patro-
nal Foment del Treball ni
tampoc “trencar amb el rè-
gim i donar a la vegada es-
tabilitat a l’Estat” assistint
a aquests actes amb l’elit
econòmica i la presència
del monarca, als quals la
formació anticapitalista
considera “males amis-
tats”.

En la rèplica final, Ara-
gonès reafirmava que l’e-
xecutiu defensarà la seva
posició “sempre i a tot ar-
reu”, també “en àmbits
probablement d’ideologia
molt allunyada” a la seva, i
que ho farà sense rebaixar
“ni un gram” la posició del
govern.

Tot i que, de moment, la
de la CUP és només una
advertència verbal sense

conseqüències parlamen-
tàries, cal recordar que Fe-
lip VI tornarà a Barcelona
a finals de mes per inaugu-
rar la nova edició del Mobi-
le World Congress i, al ju-
liol, repetirà encara més
protagonisme en l’entrega
dels premis Princesa de
Girona, que l’any passat ja
no es van celebrar a Girona
per l’oposició del govern de
la ciutat.

Tercera pista i La Ricarda
L’ampliació de l’aeroport
del Prat que pretén Aena
amb el sacrifici de la llacu-
na natural de La Ricarda
era una altra de les qües-
tions en què l’executiu va
haver de respondre al ple
per la insistència d’En Co-
mú Podem. Tenint en

compte que el líder de l’o-
posició, el socialista Salva-
dor Illa, ha fet bandera i
pressió a favor del projecte
del gestor aeroportuari
fins i tot retraient la posi-
ció de l’alcaldessa Colau
amb qui el PSC governa
Barcelona, els comuns in-
tentaven ahir forçar el go-
vern català a definir-se ex-
plícitament sobre l’afer.

En la sessió de control
del matí, Aragonès respo-
nia a la cap dels comuns,
Jéssica Albiach, que l’exe-
cutiu defensava l’amplia-
ció aeroportuària, però
condicionada a la millora
de la interconnexió ferro-
viària amb els aeroports
de Reus i Girona i “al com-
pliment de tots els criteris
ambientals”. En una inter-
pel·lació al vicepresident
Puigneró a la tarda, el di-
putat Marc Parés li dema-
nava que deixés clar si el
govern s’oposaria a l’allar-
gament de la tercera pista
per preservar l’espai natu-
ral de La Ricarda.

Sense citar explícita-
ment La Ricarda, el vice-
president reafirmava el
plantejament “inequívoc”
de l’executiu català de no
acceptar cap ampliació
que no incorpori una “so-
lució ambiental que com-
pleixi el pla Natura 2000”,
a més d’afegir-hi que, per
aquest motiu, s’ha creat
una taula tècnica per estu-
diar les alternatives. L’ae-
roport, però, no pot re-
nunciar a ser un hub inter-

continental, conclou Puig-
neró.

Reducció de ràtios a P3
Per altra banda, el nou
conseller d’Educació, Jo-
sep González Cambray, va
explicar al ple durant la
sessió de control del matí
que el departament ha re-
duït per al curs que ve les
ràtios dels grups preesco-
lars de P3 aprofitant que
hi ha hagut un descens de
demanda i s’ha mantingut
l’oferta.

La reducció de la de-
manda en 3.200 places ha
permès reduir les ràtios en
1.200 grups de 600 esco-
les situades en 91 munici-
pis. González Cambray
afirma que l’experiència
reeixida de l’últim curs es-
colar ha enfortit el sistema
perquè ha evidenciat que
el més important és la
“presencialitat” de les
classes. Pel conseller, el
curs vinent s’ha d’afrontar
el repte de “transformar
estructuralment el siste-

ma educatiu” tot garan-
tint tres objectius “indes-
triables”: l’aprenentatge
per competències, la igual-
tat d’oportunitats i la llui-
ta contra la segregació.

Per altra banda, davant
l’acusació del socialista Illa
d’haver faltat a la seva pa-
raula perquè no hi haurà
pressupost 2021, tot i que
Aragonès va prometre
presentar-lo en el debat
d’investidura, el president
de la Generalitat va dema-
nar al líder del PSC una po-
sició raonable. Efectiva-
ment, quan va fer la pro-
mesa, aclaria Aragonès,
pensava ser investit al
març, una possibilitat que
permetia aprovar el pres-
supost abans de les vacan-
ces d’estiu i, per tant, te-
nir-lo vigent durant mig
any. Però haver-lo presen-
tat al maig volia dir no
aprovar-lo fins a la tardor i
tenir-lo vigent només un o
dos mesos: “No tens temps
de materialitzar noves in-
versions”. ■

Xavier Miró
BARCELONA

Els actes amb el rei i
l’aeroport, patates
calentes del govern
a La CUP avisa Aragonès que considera un aval al règim anar als actes
presidits per Felip VI a L’executiu es compromet a protegir els espais naturals
sense citar La Ricarda en l’ampliació del Prat i a demanar diferents solucions
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Les frases

“Catalunya ha de fer
un pas ferm i molt
decidit cap al residu
zero. Prou gots, plats i
bastonets de plàstic”
Teresa Jordà
CONSELLERA D’ACCIÓ CLIMÀTICA,
ALIMENTACIÓ I AGENDA RURAL

“Defensarem la
nostra posició sempre
i a tot arreu [...] en
àmbits d’ideologia
molt allunyada”
Pere Aragonès
PRESIDENT DE LA GENERALITAT

“No es poden
defensar l’amnistia
i l’autodeterminació
i seure a taula amb
el rei”
Carles Riera
DIPUTAT DE LA CUP

El president de la Generalitat
va defensar ahir la utilitat de
la llei catalana d’habitatge
que acaba de recórrer en
contra al Tribunal Constitu-
cional l’executiu espanyol.
Aragonès defensa que l’en-
trada en vigor de la llei als
municipis amb més proble-
màtica de preus, com ara la
ciutat de Barcelona, ha fun-
cionat perquè han augmen-
tat el nombre de contractes
de lloguer i han retrocedit els
preus en comparació amb la
resta de municipis. Aragonès
qualifica el recurs del govern
del PSOE i Podem de decisió

“Els demanem que
no siguin ambigus.
Diguin que no a
l’ampliació de la
tercera pista”
Marc Parés
DIPUTAT D’EN COMÚ PODEM

“Tercer i inequívoc: el
pla ha d’incorporar
una solució ambiental
que compleixi el Pla
Natura 2000”
Josep Puigneró
VICEPRESIDENT DE LA GENERALITAT

“L’aprenentatge per
competències és
indestriable de la
igualtat i la lluita
contra la segregació”
Josep González Cambray
CONSELLER D’EDUCACIÓ

“absolutament injusta” i de
“nova ingerència des del punt
de vista competencial”, a més
de considerar-ho contradic-
tori amb l’acord d’investidura
de Pedro Sánchez del 2020.
Aragonès va lamentar que, a
més de no impulsar la llei es-
tatal, La Moncloa vulgui tom-
bar ara la legislació catalana
“que funciona”. El ple d’ahir
també va suposar la presa de
possessió de l’exconsellera
de Salut, Alba Vergés, com a
vicepresidenta primera de la
mesa del Parlament en gua-
nyar la votació per substituir
Anna Caula.

El vicepresident Puigneró
i el president Aragonès, ahir
en el ple ■ ACN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Baixen preus per la llei de l’habitatge
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El govern anunciava ahir
la reforma de la llei de resi-
dus i l’impuls d’una nor-
mativa per posar fi als em-
balatges de plàstic dels ali-
ments que només s’usen
un cop i es converteixen en
residu automàticament.
Ho anunciava ahir en el ple
en la sessió de control al
govern la consellera d’Ac-
ció Climàtica, Alimentació
i Agenda Rural, Teresa
Jordà: “Catalunya ha de
fer un pas ferm i molt deci-
dit cap al residu zero. Prou
gots, plats i bastonets de
plàstic”, afirmava en
anunciar l’aposta legislati-
va. A la tarda, en una inter-

pel·lació de la CUP, Jordà
també confirmava que
l’executiu impulsarà una
empresa energètica públi-
ca; un mitjà, explica, per
ajudar a la creació de “co-
munitats energètiques
ciutadanes” de pobles i co-
operatives agràries per
apostar per l’energia reno-
vable local. ■

Llei contra
l’embalatge de
plàstic dels aliments

Xavier Miró
BARCELONA

a Jordà anuncia una
llei per evitar plàstics
d’un sol ús i una
energètica pública

Aliments embalats amb
plàstic ■ JOAN SABATER
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És una mesura de gràcia
regulada per una llei del
1870 i serà firmada pel rei
d’Espanya en un acte de-
gut, però l’indult és una
prerrogativa del govern i
no es vota al parlament.
Pedro Sánchez, però, té
una confortable sensació
de déjà vu: cada vegada
que viu un mal moment
sempre surt al seu rescat el
PP, ja sigui amb un error
no forçat o amb un cop que
és un bumerang. Després
de l’error no forçat d’Isabel
Díaz Ayuso enfangant Fe-
lip VI com a “còmplice”
–l’estupor arriba a la Casa
del Rei–, el cop del PP de
sotmetre a debat i votació
al Congrés una moció ex-
igint denegar els indults és
un tret que ha sortit per la
culata: ha destapat un
marcador favorable que és
tot un aval polític. Fins a
190 diputats (55%) del to-
tal dels 350 van rebutjar la
croada del PP i van oferir el
seu suport a l’indult, amb
una diversitat ideològica i
geogràfica que dona im-
puls a Sánchez i que inclou
el PSOE, Podem, ERC,
Junts, PDeCAT, la CUP, el
PNB, EH Bildu, el BNG,
Més País i Compromís.
“Hem de reparar el dolor
del 2017”, sentencia el
president espanyol.

El guió de la sessió de
control i del ple al Congrés
que havien preparat el PP,
Vox i Cs era bombardejar
el govern amb qüestions

sobre els indults com si la
pandèmia ja no existís. En
total van ser vuit dards a
Sánchez, la vicepresiden-
ta Carmen Calvo i els mi-
nistres Juan Carlos Cam-
po (Justícia) i Fernando
Grande-Marlaska (Inte-
rior), i la setmana que ve el
PP hi torna amb una refor-
ma de la llei de l’indult.

El PP xoca contra el 55%
Més enllà de l’esgrima ver-
bal, el marcador del Con-
grés es va il·luminar grà-
cies al PP i el veredicte va
ser de llum vermell per a la
dreta i de llum verd per a la
mesura de gràcia en les
tres votacions sobre cada
punt de la moció del PP:
152 vots a favor, 190 en
contra i 2 abstencions en
el primer punt; 151 vots a
favor, 190 en contra i 3
abstencions en el segon
punt; i 153 vots a favor,
189 en contra i 2 absten-

cions en el tercer. Ras i
curt: la bala amb què el PP
volia dividir el PSOE li va
tornar com un bumerang
en forma d’un 55% de la
veu de la sobirania estatal
a favor dels indults. El PP
va captar el vot de Vox i Cs i
prou, però amb fites
cruels, com ara quan Ja-
vier Ortega Smith (Vox)
els va acusar d’aplicar “un
155 de pacotilla” i es va
atribuir el mèrit de la con-
demna als presos.

Absents al debat de nit
En l’afany d’estirar l’efecte
del clam de Colón, Pablo
Casado va agafar a les nou
del matí d’ahir el fil del de-
bat nocturn que va tenir
lloc a quarts de deu de la
nit de dimarts, ja que tant
ell com Santiago Abascal
(Vox) i Inés Arrimadas
(Cs) no eren a hemicicle
quan, en nom del PP, era el
diputat Carlos Rojas qui va

pujar a la tribuna a raonar
el no a l’indult. Casado va
rescatar una entrevista
del 2014 en què Sánchez
rebutjava l’indult del 2011
al banquer del Santander
Alfredo Sáenz que José
Luis Rodríguez Zapatero
va aprovar ja estant en
funcions i es va mofar pel
fet de donar-li cinc vegades
més temps de resposta
que quan “perseguia Joe
Biden”. “No paren de do-
nar lliçons de constitucio-
nalisme i diuen que són el
partit més constitucional i
que més defensa la unitat
d’Espanya i la igualtat de
tots, però divideixen entre
els que són bons i els que
som dolents, i defensen
tant la Constitució i la mo-
narquia parlamentària
que envien la senyora Ayu-
so a dir incongruències so-
bre el paper del rei”, va re-
plicar el president.

Viatjant a l’etapa que va
anar del 2011 al 2018 amb
Mariano Rajoy, Sánchez
va fer una comparativa:
“Quan vostès governaven:
dos referèndums il·legals
d’independència, una de-
claració unilateral d’inde-
pendència i les lleis de des-
connexió al Parlament.
Des que el PSOE governa
amb Podem: zero referèn-
dums il·legals, zero decla-
racions unilaterals d’inde-
pendència i zero il·legali-
tats al Parlament.”

Triple cita amb Aragonès
A la tarda, i rebent la visita
d’Ursula von der Leyen,
presidenta de la Comissió

Europea, Sánchez omplia
encara més l’agenda d’un
mes de juliol frenètic amb
l’anunci d’una imminent
conferència de presidents
autonòmics per abordar el
repartiment dels fons
Next Generation de la UE.
Aquesta nova cita suposa
que Sánchez pot tenir en
un sol mes tres cites amb
Pere Aragonès: la recepció
a La Moncloa com a electe
posterior a la concessió
dels indults, la de la cita de
presidents si el republicà
hi acudeix –Quim Torra
no ho va fer a la del juliol a
San Millán de la Cogolla
(La Rioja)– i la de la mesa
de diàleg entre governs
que s’ha de fer a Barcelona
si ambdós mandataris

conclouen que la millor
manera de rellançar el fò-
rum, que no es reuneix des
del 26 de febrer del 2020,
és amb ells dos al capda-
vant. Enmig d’aquesta
agenda, el president espa-
nyol anirà al Congrés el 7
de juliol a explicar la idone-
ïtat dels indults, i el 3
d’agost farà la tradicional

La majoria al Congrés
a favor dels indults
impulsa Sánchez
a El PP derrapa i la moció contra la gràcia destapa la majoria favorable de 190
escons dels 350 a Sánchez s’imposa “reparar el dolor” a Suma la conferència
de presidents a un juliol frenètic que inclou rebre Aragonès i la mesa de diàleg

David Portabella
MADRID

“Governant el PP: dos
referèndums il·legals
d’independència, una
DUI i les lleis de
desconnexió al
Parlament. Governant
PSOE i Podem: zero”

“Hem de reparar el
dolor del 2017. I no ho
fem pels afectats sinó
per la societat i per
crear convivència”
Pedro Sánchez
PRESIDENT ESPANYOL

“El PP acull la idea
dels indults com la
kriptonita del govern...
Però recordi com va
acabar Superman!”
Juan Carlos Campo
MINISTRE DE JUSTÍCIA

“El feixisme no és
una opció
democràtica més
i no el podem
naturalitzar”
Gabriel Rufián
PORTAVEU D’ERC AL CONGRÉS

“Per què ataca la
unitat dels espanyols?
Per respondre té cinc
vegades més temps
que amb Biden”
Pablo Casado
PRESIDENT DEL PP

“Cs va començar a
Catalunya amb el
discurs més terrible
que la ultradreta ja fa
seu. Ja no pinten res”
Carmen Calvo
VICEPRESIDENTA PRIMERA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

Mentre l’oposició ha oblidat la
pandèmia i el Marroc i con-
centra totes les bateries en els
indults, Pedro Sánchez va ce-
lebrar ahir una fita en l’agenda
internacional: rebre la presi-
denta de la Comissió Europea,
Ursula von der Leyen, a Ma-
drid i tenir l’aval al programa
d’accés als fons de la UE Next
Generation.

Brussel·les dona l’aprovat
al pla de 69.500 milions en
transferències directes, que
es podrà ampliar amb crèdits
fins 140.000 milions fins al

2026 si cal. El 2021 Espanya
rep ja 19.000 milions (9.000
anticipats i 10.000 lligats als
objectius). El pla de recupera-
ció conté 212 inversions i re-
formes, i té quatre eixos (tran-
sició ecològica, transformació
digital, igualtat de gènere i co-
hesió social). La CE permet de
moment que Sánchez deixi
sense concretar la reforma la-
boral i de les pensions. Com a
Sánchez, a Von der Leyen se li
va preguntar per l’indult als
presos polítics, però ella va
preferir no respondre. ■

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Von der Leyen: fons i silenci català

Pedro Sánchez
ahir en la sessió
de control al
Congrés rebatent
Casado sobre els
indults ■ EFE

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra

55
per cent dels diputats van
avalar ahir al Congrés l’indult als
presos i van rebutjar el vet que
pretenia el PP amb la moció.
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compareixença de balanç
del curs polític a La Mon-
cloa prèvia a les vacances
d’estiu. Amb Von der
Leyen escoltant l’agenda
catalana al seu costat,
Sánchez va tornar a asfal-
tar el camí a l’indult: “Hi
haurà persones a Espanya
que tinguin moltes objec-
cions i que tinguin dubtes
respecte a la decisió del go-
vern: jo els demano un vot
de confiança i que entre
tots fem un exercici de
magnanimitat per poder
superar aquest esquinça-
ment emocional i mirar a
un futur que ha de ser de
convivència i de concòr-
dia.” I fins i tot va presen-
tar la gràcia no en favor
dels indultats: “No ho fem

pels afectats sinó pel con-
junt de la societat i per
crear convivència.”

Al matí, quan Abascal
(Vox) va desitjar al presi-
dent que acabés davant
d’un tribunal per la “il·lega-
litat” de l’indult, Sánchez
no es va arronsar i va refu-
sar la seva solució fran-
quista: “Vostès tenen una
altra proposta: la de fa 80
anys.”

Superman i kriptonita
Que el govern espanyol ar-
riba a l’hora clau de l’indult
en un moment pletòric ho
evidenciava el ministre de
Justícia, Juan Carlos
Campo, responent amb hi-
laritat a Jaime Eduardo de
Olano (PP) un dels vuit

dards contra els indults.
“Vostès han acollit la idea
dels indults com la kripto-
nita del govern... Però re-
cordi com va acabar Su-
perman!”, va etzibar Cam-
po, tot desfermant una
rialla general.

Repassada a Arrimadas
Davant Arrimadas (Cs),
que sentenciava que “el
sanchisme consisteix a
buidar el PSOE de princi-
pis”, Calvo va ser més dura
que mai: “Vostès van co-
mençar a Catalunya amb el
discurs més terrible i que
ha acabat fent seu la ultra-
dreta d’aquest país. Ja no
pinten res, ni allà ni aquí ni
gairebé enlloc. Tregui el cap
del tirabuixó català.” ■

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“No tenen idea del
patiment perquè se
centren en l’indult. El
sanchisme és buidar el
PSOE de principis”
Inés Arrimadas
PRESIDENTA DE CIUTADANS

“S’atrinxera en el poder
a tot preu. L’indult el
situa en la il·legalitat i ho
pagarà, espero que en
un tribunal”
Santiago Abascal
PRESIDENT DE VOX

“Els indults són una
indignitat i són inútils.
No sembla concòrdia
si Aragonès no vol
estar amb el rei”
J. Luis Martínez Almeida
ALCALDE DE MADRID I PORTAVEU PP

Cinc anys de presó per ha-
ver donat un cop a l’avant-
braç a un agent dels Mos-
sos d’Esquadra, que va es-
tar 24 dies de baixa, i al
qual ha d’indemnitzar
amb 1.511 euros. És la con-
demna que ha imposat
l’Audiència de Barcelona al
jove independentista Mar-
cel Vivet, el qual va negar
haver donat cap cop a
l’agent durant la protesta
contra la manifestació de
Jusapol, a Barcelona, el
2018. La plaça de la Vila de
Badalona va ser ahir a la nit
escenari d’una concentra-
ció d’un miler de manifes-
tants contra la “cruel” sen-
tència, que no és ferma i
que ara es pot recórrer en
contra al TSJC.

La Generalitat sol·licita-
va per a Vivet 4 anys i 9 me-
sos de presó, mentre que la
fiscalia cinc anys pels delic-
tes de desordres, atemptat
a l’autoritat i un delicte lleu
de lesions. El dia del judici,
el febrer, les acusacions
van oferir-li un pacte i re-
baixar la condemna a dos
anys de presó per evitar en-
trar al penal, un fet que va
refusar l’activista de la
CUP i el seu advocat d’Aler-
ta Solidària per defensar el
dret de manifestació.

En la resolució, la secció
21 de l’Audiència de Barce-
lona fa seu el relat de
l’agent, malgrat que admet
que “no consten imatges
del fet concret, ja que el fo-
tograma 48 no és con-
cloent”, però la declaració
del mosso és “solvent”,
com la dels seus com-
panys. El ponent de la reso-
lució, el magistrat José Vi-
llodre, hi afegeix que la pro-
testa no va ser festiva i que
Vivet i els concentrats “van
trencar les costures del
dret fonamental de reu-
nió” perquè hi va haver
“violència verbal i mate-
rial” contra la policia. Tam-
bé sosté que la pluja de pols
de colors “no era festiva,
com el Holi hindú”, sinó
una acció de “guerrilla ur-

bana” perquè els agents
“van perdre visibilitat i els
costava respirar”. En el ju-
dici, Vivet va assegurar que
va anar a la protesta per
mostrar el seu rebuig a l’ac-
tuació policial durant l’1-O i
que amb les primeres càr-
regues policials va marxar
de la concentració a la Via
Laietana, on era a primera
fila i amb una bandera. Va
ser-hi uns 20 minuts. La
CUP i el govern van acordar
que la Generalitat es retira-
ria de les acusacions a ma-
nifestants, tot i que en el
cas d’agents ferits s’hi ha de
personar perquè ho diu la
llei. La seva petició de pena
(3 anys i 9 mesos per
atemptat a l’autoritat més
1 any per desordres) es
considera desmesurada. ■

a L’Audiència de Barcelona condemna l’activista Marcel Vivet,
tot i admetre que no es veu el cop que hauria donat a un mosso

Cinc anys de presó a
un independentista
per una protesta

Mayte Piulachs
BARCELONA

Vivet, en la manifestació en suport seu a Badalona ■ ACN



EL PUNT AVUI
DIJOUS, 17 DE JUNY DEL 202112 | Nacional |

La Guàrdia Civil afirma
que els nou independentis-
tes detinguts el 23 de se-
tembre del 2019 –als quals
se sumen quatre activistes
més el 2020– formarien
part d’una “organització
criminal amb finalitat ter-
rorista” perquè tenien
“dos laboratoris casolans”
a Sabadell i Sant Fost de
Campsentelles, on van as-
solir “un grau d’eficiència
en l’obtenció de tèrmit”, a
més d’altres agents pre-
cursors d’explosius, ma-
nuals i objectius com ara la
comandància de la Guàr-
dia Civil a Sant Andreu de
la Barca. Així es recull en
un informe que el cos quali-
fica de “recapitulatiu” i que
a finals de maig passat va
entregar al titular del jutjat
central d’instrucció 6 de
l’Audiencia Nacional, el
magistrat Manuel García
Castellón.

Informació del Tsunami
En l’informe es confirma,
com van insistir les defen-
ses, que no tenien explo-
sius, tot i que el Grup Espe-
cial de Desactivació d’Ex-
plosius (Gedex) hi detalla
tots els elements trobats en
un pis de Jordi Ros, a Saba-
dell, i en una casa de Sant

Fost, d’Alexis Codina. De
tots dos s’indica que “tenen
el coneixement necessari
per a la fabricació il·lícita
d’explosius”. A les bosses
d’escombraries de Ros co-
missades van trobar “res-
tes per elaborar explosius
de base nitrada tipus amo-
nal, amosal o nagolita”. No
se li pot imputar, però, cap
acció violenta.

La Guàrdia Civil hi sosté
que els CDR “s’han com-
portat com una organitza-
ció criminal”, en la qual els
seus impulsors estan ara
“en una estadi de màxima
clandestinitat”. Dels set de-
tinguts el 23-S, que van es-

tar en presó preventiva fins
a tres mesos, s’indica que
pertanyen a l’anomenat
Equip de Resposta Tàctica
(ERP) i el seu objectiu era
“assaltar el Parlament” i
quedar-s’hi unes setmanes,
en una data no concretada,
però segurament s’indica
que seria en sortir la sen-
tència del Suprem contra
els líders independentistes,
que va ser el 14 d’octubre
del 2019, quan estaven
tancats.

Dels últims acusats, s’as-
segura que van participar
en les protestes postsen-
tència, promogudes pel
Tsunami Democràtic, pla-

taforma anònima de la qual
s’afirma que els investigats
tenien “informació privile-
giada” de les seves mobilit-
zacions. Precisament, el
jutge García Castellón té
una investigació secreta so-
bre el Tsunami, que ara far-
cirà amb part dels detin-
guts en l’operació Volhov,
com ara l’exconseller
d’ERC Xavier Vendrell. En
l’informe es detalla que es
van fer cerques i segui-
ments a vehicles i instal·la-
cions de les forces de segu-
retat i també a la Fiscalia
Superior de Catalunya o la
Delegació del Govern de
l’Estat a Barcelona. ■

Mayte Piulachs
BARCELONA

La Guàrdia Civil sosté que
els CDR “perseguien” fer
tèrmit en dos laboratoris
a Ho indica en un nou informe “recapitulatiu”, enviat al jutge de l’Audiencia
Nacional a Els defineix com una “organització criminal amb finalitat terrorista”

La Guàrdia Civil comissa material a la finca de Sant Fost de Campsentelles, el 2019 ■ EFE

Les càrregues policials en
diferents col·legis electo-
rals durant l’1-O a Girona i
Aiguaviva aniran a judici.
Concretament, la titular
del jutjat número 2 de Gi-
rona ordena processar 27
agents de la Policía Nacio-
nal i un guàrdia civil per le-
sions o lesions lleus des-
prés que els advocats del
col·lectiu Voluntaris Dret
de Defensa presentessin
una querella que agrupa
les denúncies d’uns tres-
cents ferits durant aquell
dia. Es tracta només dels
policies identificats, cosa
que fa, per exemple, que no
arribin a judici les càrre-
gues al col·legi de Sant Ju-
lià de Ramis, on havia de
votar el president Carles
Puigdemont. La jutgessa
descarta altres delictes
com per exemple contra la
integritat moral i tortura o
desordres públics que tam-
bé denunciava el col·lectiu
d’advocats. Per això, el
col·lectiu Voluntaris Dret
de Defensa, tot i estar sa-
tisfet perquè el cas anirà a
judici, no descarta interpo-
sar un recurs d’apel·lació
tant pels delictes descar-
tats com pels comanda-
ments i responsables no
imputats, la procedència
de la declaració dels quals

com a investigats encara
està pendent de recurs da-
vant l’Audiència Provin-
cial de Girona.

“Vista la previsió, estem
molt contents que es pugui
anar a judici”, deia ahir Al-
bert Carreras, portaveu
dels lletrats gironins, tot i
que hi va afegir que tenien
més expectatives i que per
això divendres estudiaran
si recorren contra aquesta
resolució. De fet, bona part

dels fets denunciats en la
querella dels ferits als col-
legis electorals han acabat
arxivant-se perquè no
s’han pogut identificar els
policies implicats.

Els fets denunciats, a
més d’Aiguaviva i Sant Ju-
lià de Ramis, van passar a
col·legis electorals de Giro-
na situats, entre altres, al
col·legi Verd, l’escola Ta-
ialà, l’escola Bruguera, el
centre cívic Pla de Palau, el
de Pedret o el servei d’ocu-
pació de Sant Narcís. ■

a La jutgessa ordena processar 27
agents de la Policía Nacional i un
guàrdia civil per lesions o lesions lleus

Les càrregues
policials de l’1-O
a Aiguaviva i
Girona, a judici

U.C.
GIRONA

La càrrega policial al col·legi Verd arribarà a judici arran de la
querella presentada pels advocats voluntaris ■ EPA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“Vista la previsió,
estem molt contents
que es pugui anar a
judici ”
Albert Carreras
PORTAVEU DELS ADVOCATS
VOLUNTARIS AGRUPATS EN EL
COL·LECTIU DRET DE DEFENSA

El jutge Santiago Pedraz
va dictar ahir la interlocu-
tòria d’obertura de judici
oral per a l’expresident ca-
talà Jordi Pujol, els seus
set fills i onze persones
més, entre elles l’exdona
del primogènit Jordi Pujol

Ferrusola, Mercè Gironès,
per la fortuna suposada-
ment il·lícita que van acu-
mular i van mantenir ocul-
ta durant dècades. Ara no-
més queda que la sala pe-
nal de l’Audiencia Nacio-
nal fixi les dates de cele-
bració del judici, a Madrid.

En la seva interlocutò-
ria, i després d’excloure

del procediment per mo-
tius de salut Marta Ferru-
sola, esposa de l’expresi-
dent, el jutge requereix a
Jordi Pujol Ferrusola i a la
seva exdona perquè en
deu dies dipositin 7,5 mi-
lions d’euros i 400.000 eu-
ros, respectivament, per
cobrir les possibles res-
ponsabilitats civils. En
concret, el jutge els envia a
judici pels delictes d’asso-
ciació il·lícita, blanqueig
de capitals, delicte conti-
nuat de falsificació de do-
cument mercantil, set de-
lictes contra la Hisenda
Pública i un altre de frus-
tració de l’execució. ■

La família Pujol
Ferrusola, pendent
de la data del judici

Redacció
BARCELONA

L’expresident Jordi Pujol,
en una entrevista l’any
passat ■ JOSEP LOSADA
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